
Govor posl. Roškarja v drž. 
zboru dne 23. junija t. 1. 

(Konec.) 

Vinogradi so v mojem volilnem okraju večinoma na 
novo nasajeni in v jako dobrem stanu in je bila že lansko 
leto ugodna trgatev. Ako pa pomislimo, da znašajo stroški 
za novo nasajenje okoli 4000 K pri hektarju, ako nadalje 
pomislimo, kaj stane vsakoletno obdelovanje, ako tudi pri 
najvišjih plačah ne moremo več dobiti delavcev, potem sledi 
iz tega, da povzroči vinarstvo velike stroške. Tudi konku
renca ogrskih vin nam zelo škoduje, ravno tako pivo, ki se 
ga vedno več porabi. Vinske cene so vsled tega tako padle, 
da se je bati, da bo tudi vinogradnik v doglednem času 
uničen. Lansko leto smo dobili za 1 12 do 20 v (Čujtel); 
s tem so pokriti komaj stroški za pridelovanje. (Pritrjevanje). 
Ako se pa ti stroški ne pokrijejo, je propast vinogradnika 
neizogibna. Razven tega se še mora vzeti v poštev, da 
povzročijo prirodni dogodki veliko škode. Le redko se 
prigodi, da so dve ali tri leta zaporedoma ugodna; kmeto
valec je popolnoma zadovoljen, ako ima dve leti zapore
doma srednje ugodno trgatev. Pogosto so pa take uime, da 
je pridelek za tri leta uničen. Poleg tega imajo sedaj vino
gradniki velike množine v zalogi, ki se ne dado prodati. 
Noben človek ne vpraša po vinu, če se ga komu ponudi, 
je to navadno zaman, ker ni najti odjemalca, kaj še le, da 
bi se vino ugodno po zmerni c«ni prodalo. 

Nihče noče o tem kaj slišati. Naravna posledica je 
nadaljnje zadolženje, ki raste, kakor sem že prej omenil, 
od leta do leta in nam nudi ob koncu ono žalostno sliko, 
kakor sem jo že prej orisal. Potem je pa vendar resna 
dolžnost c. kr. vlade, da pomaga kmetovalcu, kjer mu le 
more. (Poslanec Demšar: Vlada ima dovolj denarja za pro
padajoče denarne zavode, malo pa za kmetovalce!) 

Ne morem si misliti, kaj bo iz Avstrije, ako se pusti, 
da kmečki stan propade. Vprašam, kam naj grejo velike 
množine prebivalstva na deželi? V mesta gre vendar že 
dovolj ljudi, mesta so prenapolnjena. Tam so ljudje brez 
dela, na deželi nimamo ljudi brez dela, ampak zaslužne 
ljudi in to smo v prvi vrsti posestniki sami. (Pritrjevanje). 
Leta in leta pretečejo, predno si more vesten kmetovalec 
napraviti ugoden račun. Ako je vesten in ako računa vse, 
pride vendar vedno do zaključka, da zase in za svojo 
družino ni nič zaslužil in nič pridelal. (Pritrjevanje). 

Pride pa še mnogo hujše. Mnogo viničarskih hiš, iz 
katerih smo imeli prej najboljše delavske moči, je danes 
praznih. Lahko s številkami dokažem, da so naši stroški 
za delo v par letih narasli čez 100 odstotkov. Vidimo torej 
na eni strani večje stroške pri delavcih, na drugi strani 

manjše dohodke, in to brez naše krivde. Tem razmeram 
moramo končno vsi podleči. 

Vlada naj bi vsaj na to delovala, da bodo c. in kr. 
armada, nadalje Avstrijski Lloyd, ki dobiva podporo, jemali 
le naše domače vino. Žalibog jemlje Lloyd vino iz Italije 
in Grške, na domače producente (pridelovalce) pa se ne 
ozira. Zadruge bi imele veliko vrednost, a ne more se jih 
osnovati brez zadostne pomoči države, ker ljudstvo na de
želi nima za to potrebnih sredstev. 

Nadalje bi si dovolil še na to opozoriti, da bi se naj 
vsaj bolj strogo na to pazilo, da se vino ne prideluje v 
kleti. Žal se lahko dokaže, da se to še danes godi. Kajti 
število dotičnih kletarskih nadzornikov ni zadostno in tem 
se je namignilo od zgoraj, naj vendar ne pridejo z dotičnimi 
ljudmi, ki kvarijo vina, v noben razpor (Čujte!) in naj je 
prijemajo z najfinejšimi svetlimi rokovicami. (Poslanec 
Demšar: Ljudstvo pa se še dalje zastruplja s ponarejenimi 
vini!) Najbolj neljubo na celi stvari pa je, da se je v 
gotovih krogih razširila vest, da se misli na nov vinski 
davek in ima isti celo v finančnem ministrstvu svoje za
govornike. Zelo obžalujem to. Ni li kmetovalec itak že 
dovolj obdačen, ne plačuje li redno visok davek od svojega 
vinograda, zelo pogosto celo v onih letih, ko ni imel 
nobenega pridelka? 

Kakšne posledice bi imelo to ? Ako bi se n. pr. vinski 
mošt pri vsakem producentu obdačil, potem obdači ta že 
drugoozir. tretjikrat svoj izdelek. Od množine, ki jo zna
biti sam rabi, sploh nočem govoriti, temveč predvsem o tem, 
kar mora dati svojim delavcem. Razvidno je, da mora pri 
sedanjem pomanjkanju delavcev to dati, kar sploh more 
dati, in obdačenje te precejšnje množine vina, ki jo rabi 
kmetovalec doma, bi bilo tem nepravičnejše. Tudi ta novi 
davek bi pripomagal k temu, da se vinogradniki, ki se 
morajo tako že težko bojevati in komaj izhajajo, uničijo. 

Govoril bi še rad k izvajanjem Njegove ekscelence 
gospoda poljedelskega ministra, ki je govoril v veliko
dušnih besedah o agrarcih in o potrebni izobrazbi kmeto
valca, ki bi moral biti po njegovem mnenju kupčevalec ali 
podjetnik. Žal pa ni povedal, na kak način naj bi dobil 
priprost kmetovalec ono izobrazbo, ki jo k temu rabi. Do
sedaj se še ni za to nič storilo. Malo število poljedelskih 
šol, ki jih imamo sedaj, se vendar ne more vpoštevati pri 
rešitvi tako velikega vprašanja. Kje se naj dobi potem 
pravzaprav ona izobrazba? Menim, da bi bila že dolžnost 
ljudske šole, da položi k temu vsaj temelj in pri tem bi 
bilo potrebno, da se posvetijo učenci v zadnjih dveh letih 
v večji meri kmetijskemu poduku. (Živahno pritrjevanje). 
Seveda bi se moralo v učnem načrtu in šolski postavi 
marsikaj spremeniti. Žal ne morem več ostati dalje na tem 
polju, kajti čaa mi je prekratko odmerjen, a na nekaj še 

moram opozoriti, da tudi izobrazba kmetovalca ne more 
vzdržati in ga povišati na višjo stopnjo, ako se ne skrbi 
istočasno za to, da mu njegovo gospodarstvo tudi donaša 
dobiček. 

Glede železniškega ministrstva bi rad posebej omenil, 
da se namerava uvesti nov tarif, ki bi spet bil tak, da bi 
kmetovalcu škodoval, ako se namerava bližnji promet 
mnogo višje obremeniti kakor pa daljnji. Kajti kmetovalec 
pošilja vedno surovine z veliko težo in ne daleč, povišanje 
tarifa bi ga torej hudo zadelo. S tem bi se le šlo na roko 
velikim kupčevalcem. N Proti temu moramo odločno ugovar
jati in jaz si usojam staviti tudi tozadevno resolucijo. 
Glasi se (čita): 

„C. kr. železniško ministrstvo se pozivlje, da predloži 
načrt novega železniškega tarifa, še predno se isti razglasi, 
državni zbornici, da ga državna zbornica preskuša in ga 
razmeram primerno popravi". 

H koncu bi še pozval slavno vlado, da se ozira tudi 
na vzhodno stran naše države, da se tudi tam enkrat 
zgradi železnica. Pri tem mislim na zgradnjo južno
avstrijske železnice Purkla — Ptuj—Rogatec in nadaljno 
zgradnjo do Brežic in dalje proti jugu. Ravno tako pripo
ročljiva in potrebna je tudi železnica Maribor—Zeleni 
travnik. Kar se tiče prve železnice, bi morala, mislim, biti 
slavna vlada ravno tako kot mi prepričana, da se ni bati, 
da bi ne nesla dobička. Za to jamčijo vsi pogoji. Da je 
potreba za to, sem že omenil; ako se na to ne bo oziralo, 
potem se sploh ne bo moglo delati za izboljšanje kmetijstva 
in skupnega narodnega gospodarstva. Tudi v strategičnem 
(vojnoznanstvenem) oziru je ta železnica posebne važnosti, to 
je tudi na višjih mestih zadostno znano. 

Usojam si torej staviti tudi k tej točki v imenu vseh 
štajerskih tovarišev resolucijo. Glasi se (čita): 

Resolucija poslancev Roškar, dr. Korošec, dr. Ben
kovič in tovarišev. 

„C. kr. vlada se poživlja, da s pripravami za gradnjo 
južnoavstriJ8ke železnice Purkla—Ptuj—Rogatec — Brežice, 
železnice Maribor—Zeleni travnik in železnice Polzela — 
Kamnik takoj konča in da se enkrat začne z gradnjo". 

Svoj kratko odmerjen čas sem že žal prekoračil, torej 
mi ni mogoče še o nadaljnih točkah govoriti, dasi bi se še 
imel čez marsikaj pritožiti. Tako se n. pr. uravnava Mure 
tako počasi izvršuje, da se najbrž sploh ne bo nikdar 
izvršila. (Poslanec Malik: Morate vplivati na Slovansko 
Jednoto!) Delujte seboj, velespoštovani gospod tovariš! 
(Posl. Malik: Samoumevno!) 

Zdi se mi, da se vsled tega tako počasi dela, da je 
vedno s tem opraviti in da ni treba za slovensko ljudstvo 
kaj koristnega storiti. 



Nadalje se še moram pritožiti glede okrajnega sodišča 
v Ljutomeru. Isto pošilja navadno popolnoma slovenskemu 
prebivalstvu samo nemška vabila. Tudi obravnave se vršijo 
večkrat v nemškem jeziku, vsi zapisniki so nemški in se 
predložijo strankam brez zadostnega pojasnila v podpis. 
(Poslanec dr. Hočevar: To se zgodi tudi čisto slovenskim 
strankam!) Da, to menim ravno. Sicer pa je nastavljen pri 
okrajnem sodišču v Ljutomeru sodnik, ki bi že moral biti 
pred dvemi leti prestavljen. (Čujte! Čujte!) Ta sodnik je 
že celo discipliniran; ker pa zna slovensko prebivalstvo v 
vsakem slučaju stiskati, se ga tam pusti in on ostane. 
(Medklici.) 

Gospodje! Dovolite mi še h koncu kratko opombo. 
Meni se dozdeva, da se hoče z novimi davki, ki se jih 
hoče naložiti ljudstvu na deželi, in s krajšanjem njegovih 
dohodkov z odprtjem meje, kmetovalca, zemljiškega posest
nika sploh uničiti. Ako se pa hoče kmeta v Avstriji ven
darle še dalje trpeti — ksjti njega se tukaj vendar samo 
trpi — potem bi se moralo tudi na njega ozirati in ga 
podpirati, to pa hitreje, čim prej, tem boljše, drugače znamo 
znabiti v nekaj letih pribiti, da avstrijskega kmeta ni več. 
S tem končam. (Živahno pritrjevanje in ploskanje.) 


